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Vysoké IQ není všechno, říká Karel Kostka 

Asi před devíti lety vám naměřili unikátní IQ 206, což je nejvyšší hodnota v Česku. Jaké to je být 
nejchytřejším Čechem? 
Nejsem nejchytřejší, intelekt je jen určitým výsekem rozumových schopností člověka. Jestliže má někdo 
změřené vyšší IQ, neznamená to, že je extrémně chytrý, ale že je schopen vypořádat se rychle a variantně 
s překážkami. Kupříkladu kde člověk, který má IQ 80, vidí jedno dvě řešení, člověk s vysokým IQ vidí 
třeba čtyřicet řešení. U sebe považuji za nejvýraznější vlastnost rychlost. Vždy se rozhoduji hned a nikdy 
nic neodkládám. Ale ať už je moje IQ jakékoli, jsem člověk jako každý druhý. 

Dá se vysokému IQ nějak naučit? 

Intelekt je vrozený a kvocient IQ představuje úroveň inteligence člověka v poměru k ostatní populaci. Během 
života se dá na intelektu málo změnit. Rozum můžeme cvičit paměťovými úkoly, hraním deskových her nebo 
čtením. Jako testující společnosti MENSA jsem si ověřil, že i když se lidé s ročním časovým odstupem otestují 
znovu, výsledky se téměř neliší. Učením dosáhneme vyšších vědomostí, ale IQ zůstává. Osobně si myslím, že 
ideální koeficient IQ je v rozmezí 100 – 140. Lidé s výrazně nižším či vyšším IQ na tom nebývají dobře, protože 
společnost má tendenci vytěsňovat na okraj vše, co se vymyká průměru. 

Proč jste zakládal soukromou školu?  

Učitelství je můj obrovský koníček a já jsem nadšený pedagog. Chtěl jsem křídla a soukromé školství mi umožnilo 
roztáhnout je trochu víc. Využívám možností, které dává demokracie – ročně trávím několik měsíců se svými 
studenty na zahraničních stážích. Může učitel zažít větší rozkoš, než přednášet filozofii studentům přímo 
na Akropoli? Nebo historii v Minojském paláci na Krétě? Takovou výuku studentům z paměti nikdo nevymaže, 
a ve spojení s dalšími našimi aktivitami tak můžeme poskytovat vzdělání, na které jsem pyšný, ať už jde 
o pedagogické či ekonomické směry, nebo gymnázium. Třeba 78 procent letošních absolventů našeho 
šestiletého gymnázia maturovalo s vyznamenáním. 

Kolik se za studium na vaší střední škole platí a kdo má o soukromou školu zájem? 

Školné činí 1 950 korun měsíčně, ale snižuje se v závislosti na prospěchu. Nejlepší studenti dostávají zpátky 40 
procent školného a navíc částku 300 korun. Aby ovšem měla soukromá škola pro rodiče a studenty smysl, musí 
nabízet alternativu a něco víc než jiné školy. Není určena pouze pro děti bohatých rodičů, jak si mnozí myslí, 
sociální struktura studentů je obdobná jako na veřejných školách. 

Kromě řízení školy také malujete a píšete knihy…  

Mám rád abstraktní umění. Své obrazy neprodávám, pouze vystavuji. Psaní knih a malování obrazů považuji 
za relaxaci. Baví mě vytvářet něco nového. Píšu i maluji rychle. Poslední román (Písky času, 439 s. - pozn. red.) 
jsem napsal za pět dnů, formou automatického psaní. Přivřu oči, počkám, jestli přijde nápad, a pak už to jde 
samo. Myšlenky a věty přicházejí nesmírně rychle. Když jsem u konce textu, skoro nevím, co jsem napsal. Nechci 
být povrchní a snažím se, aby v mých románech bylo vedle děje i hodně psychologie, filozofie a hlubšího 
zvažování. Pokouším se i v beletrii čtenáře inspirovat, aby se společně se mnou zamýšleli ve více rovinách třeba 
nad smyslem života. Vojtěch Cekota 
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